

CV de M. Guillaume Pitron



Guillaume Pitron est journaliste et réalisateur. Il a publié en 2018 le livre *"La guerre des métaux rares. La face cachée de la transition énergétique et numérique"* et, en 2021, *"L'enfer numérique. Voyage au bout d'un Like"* (Éditions LLL).

Des terres rares chinoises au pétrole extrait en Alaska en passant par la gomme arabique soudanaise, il accorde une place importante aux matières premières et aux enjeux économiques, politiques et environnementaux liés à leur exploitation.

Ce fil rouge thématique se double d'une cohérence géographique : le continent africain, et en particulier l'Afrique du Sud, où il a été correspondant de presse.

À ce jour, Guillaume est l'auteur d'une centaine de reportages, enquêtes et documentaires, réalisés dans une quarantaine de pays.

Guillaume est lauréat d'une vingtaine de prix français et étrangers, dont le prix Erik Izraelewicz de l'enquête économique, le prix du livre d'économie 2018 et le grand prix BFM Business du livre d'économie.

Il est diplômé d'un DEA des universités de Paris et d'un Master de droit à l'université de Georgetown (USA).

Guillaume Pitron is a French journalist (Le Monde Diplomatique, National Geographic, etc.) and documentary maker for France's leading television channels. In 2018, he published his first book, "The Rare Metals War: The Dark Side Of the Energy Transition and Digitalization" (Scribe).

From Chinese rare earth metals, oil extraction in Alaska, to Sudanese gum arabic and khat trading in Djibouti, he focuses his work on commodities and on the economic, political and environmental issues associated with their use.

This common thread is paired with geographic consistency: the African continent, particularly South Africa where Guillaume was a news correspondent in 2010.

To date, he has authored around 100 reports, investigations and documentaries across more than 40 countries and has been awarded about twenty French and international journalism awards. These include the Izraelezewicz Prize for best investigative report of the year, awarded by the leading daily newspaper Le Monde, and the award for best economic book of the year 2018.

He holds a post-graduate law degree from the Paris universities, and a Masters in international law from the University of Georgetown (Washington, D.C).